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“És l’Estat qui tria la via unilateral
per impedir la democràcia”

Entrevista a Oriol Junqueras · Vicepresident del Govern

pàgs 6 i 7

CULTURA pàg 10

El ‘Cafè amb lletres’
de Cerdanyola celebra 
els 10 anys amb una festa 

BARBERÀ pàg 12

Quatre intoxicats lleus
per una fuita de clor a
les piscines de Can Llobet

COMERÇ pàg 14

Es reforma el Mercat de 
Serraperera de Cerdanyola

ESPORTS pàg 15

Quatre cerdanyolencs creuen
l’Estret de Gibraltar nedant

Cerdanyola i Ripollet cediran
espais per al referèndum

Barberà no ho farà per la negativa de l’alcaldessa i Junts i ERC donen per trencat el pacte de govern pàgs 10 i 12 

RIPOLLET pàg 12

El grup Zoo ha estat 
un dels plats forts d’una
Festa Major reivindicativaFALTEN 16 DIES

RECTA FINAL pàg 4

Compte enrere  
i dies clau per al
referèndum de l’1-O
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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar
en obres de Barcelona i d’altres
municipis de l’àrea metropoli-

tana i entorns, alguns d’ells a la
comarca.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és una petita promotora de Car-
dedeu que fa una obra a Tiana, on
el nom del cartell també coincideix
amb el del clan de Viladecans des-
articulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu del terri-
tori, i que prefereix mantenir l’a-
nonimat, confirma a aquest mit-
jà que la vigilància d’obres per part
de presumptes clans és una pràc-
tica estesa. De fet, explica que
“són els mateixos clans els que van
a l’obra i pregunten al constructor:
‘Oi que necessiteu seguretat?’”. “Si
els dius que no”, afegeix, “ja saps
que l’endemà no hi trobaràs res”.
Aquest arquitecte posa d’exemple

un cas de fa anys al barri del Gor-
nal, a l’Hospitalet, que recorda bé
perquè va viure els fets de prime-
ra mà. “Es tractava d’una obra pú-
blica d’arranjament d’una zona del
barri”, explica. “Quan quedava
molt poc per finalitzar els tre-
balls van donar la vigilància per
acabada. L’endemà van desapa-
rèixer els bancs que s’havien de po-
sar a la zona”, recorda. El cons-
tructor de l’obra, que també de-
mana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans
de córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte pú-
blic per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
VALLÈS OCCIDENTAL

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres públiques i privades d’arreu del territori

» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queden pocs dies perquè els cata-
lans siguin cridats a les urnes per dir si vo-
len que Catalunya sigui un Estat inde-
pendent en forma de república.

L’acceleració cap al referèndum va viu-
re el 6 i 7 de setembre dos episodis clau, els
de l’aprovació de les lleis del referèndum i
de transitorietat jurídica. La primera es va
aprovar el dia 6 en una jornada maratoniana
i caracteritzada per l’alta tensió al Parlament.
L’endemà, amb la tensió més rebaixada,
Junts pel Sí i la CUP van aprovar la llei de
transitorietat jurídica, una de les tres nor-
mes anomenades de ‘desconnexió’. Va ser
la resposta d’aquestes dues formacions a l’a-
nunci de la Fiscalia de querellar-se contra
tot el Govern i la Mesa del Parlament. La llei
de transitorietat, però, va quedar suspesa
cautelarment el 12 de setembre després que

el Tribunal Constitucional admetés a trà-
mit el recurs del govern espanyol contra la
norma, concebuda per entrar en vigor en cas
que el ‘Sí’ guanyi el referèndum. 

RETIRADA D’URNES?
En aquest escenari, que l’1-O estigui a tocar
no vol dir que s’acabi fent. De fet, també el
12 de setembre la Fiscalia va convocar el ma-
jor dels Mossos d’Esquadra, Josep Lluís Tra-
pero, per comunicar-li l’ordre del fiscal ge-
neral de l’Estat, José Manuel Maza, d’in-
tervenir per impedir el referèndum i així evi-
tar “la consumació dels delictes”. L’endemà
Trapero va traslladar l’ordre al cos policial.
D’altra banda, el portaveu de l’executiu ca-
talà, Jordi Turull, va confirmar que el Go-
vern havia rebut la notificació de la quere-
lla per la tramitació de la llei del referèndum
i la convocatòria de l’1-O. Això implica que

els membres del Govern són coneixedors del
fet que tirar endavant el referèndum els pot
suposar responsabilitats penals i, fins i tot,
penes de presó.

ELS ALCALDES, AMENAÇATS
El camí cap a l’1-O es va complicar més el
13 de setembre quan el mateix fiscal gene-
ral de l’Estat, José Manuel Maza, va enviar
una ordre als quatre fiscals en cap de Cata-
lunya perquè citin a declarar els més de 700
alcaldes que han anunciat que cediran lo-
cals municipals. Maza va advertir als Mos-
sos que hauran de detenir els alcaldes que
no es presentin a declarar. Unes detencions
que, en part, es poden acabar produint, ja
que la CUP va deixar clar que els seus bat-
lles ignoraran la Fiscalia. Per la seva banda,
els presidents de l'Associació Catalana de
Municipis (ACM), Miquel Buch, i de l'As-

sociació de Municipis per la Independència
(AMI), Neus Lloveras, van afirmar que
aniran a declarar perquè no tenen “res a
amagar”. Un dia més tard es va conèixer la
querella de la Fiscalia contra Lloveras i Buch
per col·laborar amb l’1-0. L’ofensiva del Mi-
nisteri Fiscal també es va dirigir cap als cinc
membres de la Sindicatura Electoral, con-
tra qui va presentar una altra querella. 

Per últim, el 14 de setembre es va fer
encara més evident el desafiament del Go-
vern a l’Estat després que el vicepresident
Oriol Junqueras comuniqués al ministre
d’Hisenda, Cristóbal Montoro, que ja no
retrà comptes de les despeses relaciona-
des amb l’1-O. Poques hores després, en
l’àmbit municipal, es va saber que l’al-
caldessa de Barcelona, Ada Colau, i el Go-
vern de la Generalitat havien arribat a un
acord perquè es pugui votar a la ciutat. 

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que el 6 i 7 de setembre va viure dos dies clau al Parlament 
» La Fiscalia convoca el major dels Mossos per dir-li que la policia catalana ha d’evitar el referèndum

L’hora de la veritat
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Opinió

per Jordi Lleal 

Estan passant moltes coses,
això va de veritat i no hi ha
marxa enrere. Què pot passar
fins al dia del referèndum?
Ningú ho sap, però el que sí
que sabem és que hi ha la fer-
ma decisió del govern català
de i qui li dóna suport: les en-
titats sobiranistes i molts ciu-
tadans catalans. 

És cert que els unionistes
faran servir les clavegueres,
els tribunals i fiscalies, la Gu-
àrdia Civil, policia Nacional i,
si fan falta, els Mossos d’Es-
quadra i si cal...? S’obre l’in-
terrogant sobre l’aplicació de
l’article 155 de la Constitució.
Quan ens diuen que no ente-
nem la realitat, quan ens ame-
nacen amb lleis i altres formes
de pressió, de veritat s’ho
creuen? He arribat a la con-
clusió que no, però ara no te-
nen altre remei que esperar
que la participació sigui ben
minsa per poder desqualificar

el referèndum. S’adonen que
han fet tard, i les canyes es
tornaran llances en contra de
Mariano Rajoy quan per la
seva inacció s’arribi a un punt
de no retorn. Ni una propos-
ta mínimament factible de
poder ser efectiva i escoltada
pels catalans. Ha fet diverses
intervencions prometent mi-
lionàries inversions i totes
han estat mentida. Fins no fa
gaire, els catalans anàvem re-
accionant als desenganys, in-
sults, mentides i frustracions.
No podem caure en les tram-
pes i els paranys que ens po-
saran per davant per veure si
hi ha alguna reacció violenta.
Ara ens toca canviar de xip,
hem de passar a l’acció, tenir
la iniciativa, marcar els temps
i que siguin els unionistes
que ens vagin a remolc amb
reaccions que seran de tot ti-
pus. Nosaltres a la nostra i ells
ja s’ho faran!

Un diari participatiu

4Accions i reaccions

Actualitat a la xarxa

#LaDiadadelSí #AlcaldesAmenaçats #VagaAFrança

@kantinu: Ya es curioso que en la Diada
de una minoría asistan un millón de
catalanes y en la de todos los catalanes
vayan 614.

@XSalaimartin: El jutge que prohibeix
l’acte de Madrid era de "Libres e Iguales",
el fiscal que persegueix alcaldes, reprovat
per protegir el PP. #HolaDictadura.

@ManuManuel1: Macron llama "vagos" a
los trabajadores que participaron en la
huelga general francesa porque ni de
izquierdas ni de derechas, sentido común.

per José Antich

4La gent impulsa l’1-O

El sisè suflé des de l'any 2012 va
pujar i va pujar durant tota la
tarda d'aquest dilluns sense que
el Govern espanyol i els contra-
ris al referèndum de l'1 d'octu-
bre fossin capaços de donar
una resposta comprensible que
no fos la que s'havia elaborat als
argumentaris oficials des d'ho-
res abans de la multitudinària
manifestació d'aquest dilluns: hi
ha menys gent que altres anys;
l'independentisme va de bai-
xa. Un milió de persones, va dir
la Guàrdia Urbana de Barcelo-
na. Bastants més, van dir les en-
titats convocants. Bastants me-
nys, van assenyalar des de la De-
legació del Govern espanyol.
La posició del corresponsal de
The New York Times, Raphael
Minder, és un bon resum de la
manifestació: la seva sisena Dia-
da com a representant del NYT
i encara sorprès perquè els ca-
talans protestin pacíficament a
la seva festa nacional.

En realitat, per un any, el
nombre de persones que va
acudir a la convocatòria al cen-
tre de Barcelona és poc impor-

tant. El que és ressenyable, el
que realment té una significació
política que hauria de fer refle-
xionar el poder polític espany-
ol, les institucions, la direcció de
l'Estat, els mitjans de comuni-
cació -alguns d'ells convertits en
autèntics hooligans i propers al
colpisme-, les institucions fi-
nanceres, sindicats i patronal,
intel·lectuals, la gent de l'art i
l'espectacle, els esportistes i els
membres de totes aquelles dis-
ciplines professionals que tenen
alguna cosa a dir, és que un mi-
lió de persones desafiant el Tri-
bunal Constitucional, la fiscalia
i els tribunals ordinaris de jus-
tícia van sortir al carrer per
acompanyar el Govern de Ca-
talunya en la seva convocatòria
del referèndum de l'1 d'octubre.

Això és el substantiu. El que
s'escapa del relat artificial que es
prova d'imposar des de Madrid
en un moment enormement
complex en què s'ha optat des de
la Moncloa per no fer política i
deixar-ho tot en mans dels tri-
bunals. I s'ha iniciat així una cau-
sa general, perquè cal dir-ne

així, contra l'independentisme.
No contra els seus màxims res-
ponsables polítics, el president de
la Generalitat i la presidenta del
Parlament. El salt de l'Estat ha
estat abismal en les últimes 72
hores: un miler de persones han
estat advertides a través del But-
lletí Oficial de l'Estat que, si se-
gueixen les instruccions del Go-
vern, poden ser inhabilitades o
acusades de prevaricació i qui sap
si de malversació de cabals pú-
blics. Realment, es poden pre-
sentar querelles criminals contra
centenars o milers de persones
per col·locar les urnes l'1 d'octu-
bre? En aquesta cruïlla han situat
el govern espanyol les reivindi-
cacions de Catalunya.

I això que les notícies que ar-
riben des de Madrid són que s'ha
actuat amb contenció en espera
que passés la Diada. I que a par-
tir d'aquest dimarts pujarà diver-
sos esglaons la repressió de l'Es-
tat. D'això només se'n pot dir ce-
guesa. No hi ha cap altra paraula
ni més precisa, ni més curta.

Publicat a El Nacional.cat

Tribuna
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estem totalment compromesos ambel
món municipal: els fets ho demostren”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

3Parlem del Vallès Oriental. Aquí
hi ha debat al voltant del Circuit
de Montmeló. El projecte de com-
plex turístic del sector del motor
que s’hi vol fer crea divisió. Ja es
parla del BCN World del motor.
Vostè és partidari de projectes
com aquest?
Nosaltres som partidaris dels pro-
jectes bons i ben fets. I ara que cita el
concepte de BCN World, n’és el mi-
llor exemple. En aquest cas hi havia
un projecte irrealitzable, implante-
jable, absolutament fora de mesura,
que no tenia cap sentit... I nosaltres
l’hem redimensionat, hem reduït el
sostre edificable a una desena part,
hem retallat el nombre de casinos
de sis a un i hem fet un projecte de
mida humana i adequat al territori.
Amb tot, en aquest cas i en qualse-
vol altre s’ha de tenir en compte el
retorn econòmic que ofereix a la co-
marca en concret, l’ocupació que
genera, les conseqüències ambien-
tals... I s’ha de fer de manera que es
puguin respondre adequadament
tots aquests reptes. Per tant, sempre
que sigui positiu, s’ha de buscar la
manera d’implementar-lo. 

A banda d’aquest projecte, també
es qüestiona que el Circuit s’hagi
de finançar amb diners públics.
Vostè com ho veu?
Insisteixo amb la mateixa resposta.
Imagini’s que el finançament públic
fos 1 i el retorn que ofereix fos 20:
segurament tothom estaria d’acord
que val la pena fer-ho. Ara imagini’s
que fos exactament el contrari:
aleshores tothom estaria d’acord
amb no fer-ho. Per tant, què hem
de fer tots plegats? Comptabilitzar

quina és la inversió, quin és el re-
torn, quins són els costos i quines
oportunitats tenim amb uns nivells
d’inversió semblants de fer altres
coses que potser són millors. I si hi
ha coses millors a fer, el que hem de
procurar és fer-les. No es tracta de
què ens agrada més o menys. Es
tracta de prioritzar allò que és més
útil per a la ciutadania. 

El problema és que, depenent de
qui ho jutgi, s’obtenen valora-
cions diferents. No té res a veure
l’opinió dels hotelers amb la dels
col·lectius socials, per exemple.
Per això hem de trobar el millor
equilibri possible. Imagini’s que
els hotelers sabessin que poden

tenir el mateix nivell d’ocupació
dels seus hotels amb una activitat
diferent que aquesta: segurament
també estarien encantats.

Per tant, cal estudiar-ho.
Jo crec que sempre s’ha d’estudiar
tot, escoltar tothom i prendre la mi-
llor decisió col·lectivament. Nosaltres
hem demostrat que som capaços
d’assumir gestions molt complexes,
com la de l’antic BCN World, que
l’hem convertit en un projecte im-
mensament millor, que genera uns
nivells de consens molt més alts i
que té un plantejament ambiental
absolutament incomparable. Per
tant, el que hem de fer tots plegats
és fer-ho bé. I això també vol dir es-
coltar la gent.

Els vallesans han patit durant
aquests anys de crisi un degoteig
d’ERO i de tancaments de plantes
i fàbriques. Les vagues han estat
el pa de cada dia.
Ho sé. Jo he visitat Derbi, Alstom...
Els he fet costat, els he ajudat,
hem buscat alternatives, hem in-
tentat que tirés endavant... Però,
afortunadament, al costat de tots
aquests casos que òbviament ens
han preocupat i que han tingut
conseqüències molt severes, avui
també tenim notícies en positiu,
com l’anunci d’inversió d’Amazon
a Martorelles. 

El rellançament del potencial in-
dustrial de la comarca passa per
la innovació i l’exportació?
Aquests són dos dels ingredients
positius que cal tenir en compte
quan elabores un projecte de país.
Però també ho són la formació,
l’ensenyament, les infraestructu-
res, la connectivitat, la demanda
interna del país, els nivells sala-
rials... Són molts els elements que
hem de cuidar, que hauríem de
cuidar amb els instruments neces-
saris. Tots els que comporten un in-
crement en l’estructura de costos,
com per exemple el fet de reduir la
factura elèctrica que paguen les
nostres empreses, perquè això
sens dubte afavoriria la competiti-
vitat. També tenim un compromís
molt ferm amb el món de l’ense-
nyament. Hem de seguir millorant
en l’àmbit de l’FP, en la connexió
entre el món universitari i el món
empresarial, entre l’oferta i la de-
manda laboral. Hem de continuar
potenciant les noves tecnologies...

Estar ben posicionats, en defi-
nitiva.
Sí, perquè si no patirem molt. Hem
de ser conscients que hem de fer
esforços en tots aquests àmbits,
també en la innovació i l’exportació.

En una comarca tradicionalment
industrial com la del Vallès Orien-
tal, la crisi ho va posar tot molt

negre. Aquí es plantejava si la in-
dústria tenia futur o si s’havien
d’impulsar altres sectors com el
turisme, per exemple.
La indústria no l’hem d’abandonar
mai. Dit això, crec que hem de pro-
curar que tot sigui compatible. Per
tant, buscar alternatives també és
positiu. A més, hi ha casos de pre-
servació d’espais naturals com el de
Gallecs que són interessants pel que
fa a l’oxigenació del territori, a l’eco-
logia, a l’agricultura, a l’oci, al tu-
risme... Però, en tot cas, la indústria
és una peça molt important de la
nostra economia i, afortunadament,
malgrat els exemples durs que cità-
vem abans, avui tenim un sector in-
dustrial que creix. No només no
hem empitjorat, sinó que estem mi-

llorant. El que passa és que sovint
els casos dolorosos centren la nos-
tra atenció, i és normal que així
sigui. Però els casos positius també
hi són i, per tant, ens n’hem de feli-
citar. I el Vallès en el seu conjunt és
sens dubte un territori amb un
futur industrial que tots hem de
cuidar. I les recents notícies d’inver-
sió en aquest àmbit territorial crec
que són molt esperançadores. 

A la comarca veïna, al Vallès Oc-
cidental, i concretament a Saba-
dell i a la zona de Cerdanyola, a
banda de la indústria també els
preocupa la sanitat pública. Es
queixen de la saturació que pa-
teixen les urgències d’hospitals
com el Parc Taulí.
El Govern ha fet un esforç molt im-
portant en l’àmbit de la Salut al llarg
del darrer any i mig i el continuarà
fent. Ho ha demostrat en molts cen-
tres hospitalaris, també en el Parc
Taulí de Sabadell, amb la centralit-
zació del servei d’emergències.

La gran operació a la zona té a
veure amb l’Hospital General de
Catalunya. Es podrà comprar?
La nostra voluntat és donar el mi-
llor servei possible a la ciutadania
i, per tant, tot allò que hi pugui
contribuir em sembla que val la
pena estudiar-ho. 

Com estan les negociacions?
Entendrà que, pel mateix bé de les
negociacions, no li respongui la
seva pregunta. Però insisteixo, no
dubti que entre tots buscarem les
millors solucions possibles.<

“El Vallès té sens dubte un futur
industrial que tots hem de cuidar” 

“El Govern ha fet

un esforç molt

important en 

l’àmbit de la Salut

l’últim any i mig”

“Hem d’estar 

ben posicionats 

en innovació i 

exportació, perquè

si no patirem molt”
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Per  compartir amb tots els ciuta-
dans els cent anys d'història de la
fàbrica de ciment a Montcada i

Reixac, s’ha preparat un complet pro-
grama d'activitats, que va començar el
passat 26 de maig amb la celebració
del Dia del Centenari i que s’allargarà
fins a finals d’any.

L’Auditori Municipal de Montcada i
Reixac (plaça de l’Església, 12),  acollirà
del 14 de setembre al 15 d’octubre

l’exposició ‘D’Asland a LafargeHol-
cim, Cent anys de ciment’.

L’exposició, organitzada conjunta-
ment amb el Museu de la Ciència i de
la Tècnica de Catalunya (mNACTEC),
mostrarà, entre moltes altres coses,
com es fa el ciment amb què cons-
truïm les nostres cases, com es pot fa-
bricar respectant el medi ambient i
aplicant l'economia circular, les últimes
innovacions tecnològiques i, en defini-

tiva, la centenària història
d'una fàbrica que ha contri-
buït a la construcció d’alguns dels edi-
ficis més emblemàtics de la nostra
història, com la Sagrada Família, el
Museu Nacional d’Art de Catalunya o el
mercat de la Boqueria,  i que ha estat, i
continua sent, clau en el nostre desen-
volupament econòmic.

També amb motiu de la celebració
del centenari, la companyia organitzarà

Si voleu gaudir d'aquestes activitats amb tota la família, informeu-vos i feu la vostra reserva: Email: relaciones.entorno@lafargeholcim.com Telèfon: 93 368 23 78

Pàgines Especials

La fàbrica de Lafarge a Montcada i Reixac celebra els seus 
cent anysd’història amb un complet programa d'activitats
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Si voleu gaudir d'aquestes activitats amb tota la família, informeu-vos i feu la vostra reserva: Email: relaciones.entorno@lafargeholcim.com Telèfon: 93 368 23 78

Pàgines Especials

La fàbrica de Lafarge a Montcada i Reixac celebra els seus 
cent anysd’història amb un complet programa d'activitats

el diumenge 8 d’octubre una
jornada de Portes Obertes amb
un ampli ventall d’activitats per a
totes les edats. 

Durant tot el matí, i amb ins-
cripció prèvia, els participants
podran gaudir d’una visita gu-
iada per les instal·lacions de la
fàbrica passejant per llocs com el
molí de cru, el forn, la sala de con-

trol, el molí de ciment o l’ensaca-
dora. En el marc de la jornada,
s'oferiran tallers de maquillatge
infantil, jocs gegants, tallers de
xapes, i, fins i tot, un futbolí
humà. A més, un grup d’actors
farà cantar, ballar i participar el
públic amb malabaristes o ac-
tuacions teatrals i musicals, entre
moltes altres sorpreses. 



líniavallès.cat

Cerdanyola
| 10

Juliol 2017

AGENDA NACIONAL4“Llei del
Referèndum aprovada. El pròxim
1 d'octubre ens veiem a les urnes”,
deia l’alcalde Carles Escolà poc
després que el Parlament aprovés
la norma que ha de fer possible l’1-
O. I dit i fet. L’endemà, el batlle sig-
nava el decret de suport al refe-
rèndum, accedint a cedir locals
perquè a Cerdanyola es pugui
votar. I per si no havia quedat prou
clar, un dia més tard estripava la
carta de la delegació del govern es-
panyol on Enric Millo adverteix als
alcaldes que no poden col·laborar
amb el referèndum.

La determinació d’Escolà,
que figura entre els més de 700
alcaldes que seran citats a de-
clarar però ja ha dit que no hi ani-
rà, s’ha vist acompanyada per
més de la meitat dels regidors del
Ple municipal, els quals han sig-
nat un comunicat conjunt de
suport al referèndum. En con-
cret, ho han fet els regidors de
Compromís per Cerdanyola, Es-

querra Republicana, Partit De-
mòcrata i el regidor no adscrit
(militant de Moviment d’Esque-
rres). En total sumen 13 regidors
dels 25 que hi ha al plenari.

Precisament la resta, pràcti-
cament tots contraris al refe-
rèndum, ja s’estan movent per
evitar que l’Ajuntament hi col·la-
bori. Ciutadans va ser el primer
a reaccionar, entrant a registre

una petició d’informe jurídic so-
bre la legalitat del decret que va
firmar Escolà. El PP creu que
aquest decret és il·legal i dema-
na a l’alcalde que no col·labori
amb l’1-O, mentre que el PSC diu
que no permetrà que “cap polí-
tic posi la ciutat en risc sumant-
se a un referèndum il·legal”, afe-
gint que Escolà utilitza l’Ajunta-
ment per “interessos partidistes”.

L’alcalde Carles Escolà signant el decret de suport al referèndum. Foto: Aj.

Cerdanyola cedirà espais per
al referèndum de l’1 d’octubre

» L’alcalde signa un decret de suport a l’1-O i estripa la carta de Millo
» Més de la meitat del Ple li dóna suport; PSC, Cs i PP s’hi oposen

Compte enrere per al Festival
Internacional de Blues

MÚSICA4Cerdanyola es prepa-
ra per a un nou Festival Interna-
cional de Blues, que enguany
arriba a la seva 27a edició. Es po-
sarà en marxa oficialment el 29 de
setembre, tot i que la setmana del
18 ja hi haurà activitats que es-
calfaran els motors d’un festival
degà en el seu gènere al país i a
l'estat espanyol.

Els bars i les sales de la ciu-
tat s'implicaran un cop més en el
festival, proposant una progra-
mació atractiva que permetrà

concerts amb caliu, on gaudiran
els músics i el públic. Hi actua-
ran solistes i grups del circuit de
blues barceloní, noves propostes
que renoven el gènere i es faran
jam sessions perquè qui vulgui
i en sàpiga traspassi la quarta pa-
ret i esdevingui, també, prota-
gonista del festival.

La majoria dels concerts se-
ran gratuïts. A la programació
prevista s'indica els quatre con-
certs que no ho són, amb una en-
trada establerta de 5 euros.

LITERATURA4Un programa li-
terari d'èxit i ben consolidat a la
ciutat. Així es pot descriure el
Cafè amb lletres, que celebrarà
els 10 anys amb un acte festiu a
la plaça de l'Abat Oliba el pròxim
dissabte 16 de setembre a les 12
del migdia.

L’acte, obert a tothom, comp-
tarà amb un tast de cafès, la pre-
sència de molts autors i autores
que han passat aquests anys pel
cafè, lectores i lectors i un tast de
música format per cançons fetes a

partir de poemes musicalitzats de
poetes que han passat pel progra-
ma i d’altres cançons conegudes.

Tot plegat servirà per celebrar
la feina feta fins ara, el balanç de
la qual constata que durant la dè-
cada de vida hi han passat 121 es-
criptors i escriptores, s'hi han
presentat 95 llibres i s'hi han fet
5 taules rodones temàtiques. Una
feina que ha atret 5.402 persones,
que haurien consumit 3.540 ca-
fès. A més, el Cafè amb lletres, co-
ordinat per una taula de lletres i

amb la col·laboració de les lli-
breries de la ciutat, ha auspiciat
la creació d'un club de lectura i la
seva versió infantil, el Suc amb
lletres, i també ha generat un pro-
grama a la ràdio.

Un passat que anima a mirar
el futur amb optimisme. Preci-
sament el dia 21 de setembre es
farà la primera sessió del Cafè
amb lletres de setembre a des-
embre de 2017, la qual girarà en-
torn del llibre La vida que aprenc
del traspassat Carles Capdevila.

Bellaterra | Adéu a la Festa Major
Bellaterra va celebrar durant el primer cap de setmana de setembre

la seva Festa Major. L’EMD, amb la col·laboració de diverses entitats, va oferir un 
programa amb moltes activitats adreçades a tots els públics, entre les quals la tertúlia

sobre l’explosió musical dels 60 que va donar el tret de sortida als diversos actes.

The Teasers actuaran en el concert inaugural. Foto: Blues de Cerdanyola

10 anys de ‘Cafè amb lletres’
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari

demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits

Pàgines especials
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SUCCESSOS4Un error en l’a-
provisionament dels productes
químics que es fan servir per a
dosificar el clor de l’aigua de les
piscines d’estiu de Can Llobet va
acabar amb quatre ferits lleus
 –tots ells treballadors del centre–
a l’equipament el 5 de setembre.

En un comunicat fet públic
després de l’accident, l’Ajunta-
ment assegura que a causa de la
transcendència d’aquest fet i la
gran quantitat de ciutadanes i

ciutadans que fan ús de les ins-
tal·lacions de Can Llobet, sobretot
de les piscines, el consistori es com-
promet a treballar per aclarir les
causes que van provocar la fuita de
clor tòxica en unes instal·lacions
que donen servei a molts veïns.

Fins que les circumstàncies
de l’accident no s’aclareixin, les
instal·lacions de Can Llobet es
mantindran tancades. Les per-
sones usuàries poden fer servir la
IEM Maria Reverter.

POLÍTICA4El pacte de govern
municipal pel qual es va inves-
tir com a alcaldessa Sílvia Fus-
ter el 2015 trontolla. Junts i
ERC donen per trencat l’acord
després que la batllessa hagi
decidit no cedir espais munici-
pals per a la celebració del refe-
rèndum d’autodeterminació de
l’1 d’octubre. “L’Ajuntament no
pot actuar fora del marc legal”,
argumenta l’alcaldessa. “La Pla-
taforma Ciutadana per Barberà
desitja que es pogués votar però
ara mateix aquesta decisió no co-
rrespon als alcaldes, sinó a la Ge-
neralitat i al govern espanyol”,
afegeix Fuster, que al mateix
temps defensa que la potestat de
cedir locals municipals és seva,
com a batllessa.

Per la seva banda, Junts i
ERC han demanat la dimissió de
Fuster i els regidors de la Plata-
forma. Al mateix temps, esperen
que l’alcaldessa convoqui una
reunió per abordar la qüestió,

però en declaracions a aquesta
publicació, Fuster avança que no
té previst convocar cap trobada
i que la decisió de no cedir locals
es mantindrà mentre la Llei del
Referèndum estigui suspesa pel
Tribunal Constitucional.  A més,
l’alcaldessa defensa que la Ge-
neralitat disposa de locals al
municipi que podrien servir per
celebrar el referèndum del prò-
xim 1 d’octubre. Els partits de go-

vern favorables al referèndum
unilateral han anunciat que tre-
ballen perquè els veïns puguin
votar amb normalitat el dia 1
d’octubre.

FUSTER DENUNCIA AMENACES
Mentrestant, l’alcaldessa ha po-
sat en coneixement dels cossos
policials diverses amenaces que
assegura haver rebut arran de la
seva decisió de no cedir locals.

Junts i ERC demanen la dimissió de Fuster i els regidors de Plataforma. Foto: ERC

Junts i ERC donen per trencat 
el pacte de govern municipal

Quatre ferits lleus per una
fuita de clor a Can Llobet

POLÍTICA4Els veïns de Ripollet
podran votar amb normalitat l’1
d’octubre en el referèndum
d’autodeterminació. L’alcalde
José María Osuna ha decidit ce-
dir espais municipals a la Ge-
neralitat per celebrar la con-
sulta, tal com ha avançat Re-
vista de Ripollet i ha confirmat
Línia Vallès.

Osuna explica que va res-
pondre afirmativament la carta
de la Generalitat en què el pre-
sident, Carles Puigdemont, i el vi-
cepresident, Oriol Junqueras,
demanaven a tots els alcaldes del
país la cessió de locals munici-
pals. A diferència d’altres batlles,
però, Osuna no va firmar el de-
cret de suport al referèndum.
“Som una candidatura de con-
fluència que reuneix moltes sen-
sibilitats diferents a l’hora de
plantejar-se el referèndum i el
sentit de vot”, argumenta en de-
claracions a aquesta publicació.

Tot i això, l’alcalde assegura
que la decisió ha estat consen-
suada pels membres de Decidim,

que la setmana que ve decidirà
en assemblea si crida a votar Sí
o No al referèndum.

INVESTIGACIÓ A FISCALIA
El fet de no haver firmat el decret
de suport al referèndum obre in-
cògnites sobre si Osuna també
serà citat a declarar per la fisca-
lia, igual que més de 700 alcal-

des que cediran locals l’1 d’oc-
tubre. En qualsevol cas, el batlle
ripollenc avança que en cas de
rebre una citació la decisió de
comparèixer o no serà presa de
forma col·lectiva amb altres con-
sistoris com Cerdanyola, Saba-
dell o Badalona. “Volem actuar
conjuntament i donar respostes
col·lectives”, diu Osuna.

Osuna ha respost afirmativament la petició de la Generalitat. Foto: Arxiu

L’Ajuntament cedirà espais
municipals per fer el referèndum

Inici de curs | Reclamació a Els Pinetons
L’escola Els Pinetons va obrir el 12 de setembre el curs amb una performance orga-
nitzada per l'Associació de Famílies del centre. L’objectiu era reivindicar la creació
de línies d'ESO al centre. L’acte és només un tastet d’un curs que, segons apunten
des de l'Associació de Famílies d'Alumnes, promet ser “intens a tots els nivells”.

Participació | Els pressupostos, a votació
Fins al 29 de setembre, els veïns podran votar les 13 propostes que han passat a la fase final dels pres-

supostos participatius, després de ser estudiades pels Serveis Tècnics Municipals i la Comissió Im-
pulsora dels Pressupostos Participatius. Podran votar les persones empadronades de majors de 16
anys i ho podran fer de manera presencial a les Oficines d’Atenció Ciutadana i al Casal de Cultura.

Ripollet

Ripollet acomiada la Festa
Major més reivindicativa

FESTES4Ripollet va dir adéu a fi-
nals d’agost a una Festa Major
amb un marcat to reivindicatiu. El
Ball del confeti va servir per aco-
miadar les festes que van co-
mençar el 24 d’agost, amb la qual
cosa enguany el programa festiu
ha comptat amb un dia més de ce-
lebració.

Les reivindicacions van co-
mençar amb el pregó, a càrrec
dels periodistes Carme Colomi-
na i Nicolás Valle, que van fer
una crida a l’acollida de refugiats
i també a la pau, pocs dies des-
prés de l’atemptat d’Estat Islàmic

a les Rambles de Barcelona. A
banda, tots dos van recordar els
seus inicis al món del periodis-
me, a Ràdio Ripollet i la Revis-
ta de Ripollet.

ZOO, PLAT FORT
La cultura popular i la música van
ser protagonistes al llarg de tota
la Festa Major, però sens dubte el
plat fort de la programació va ser
el concert del grup valencià Zoo el
27 d’agost al parc dels Pinetons.
La banda va presentar els temes
del seu últim disc Raval, davant
d’un públic totalment entregat.
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4Pas endavant en la lluita contra
els efectes de les clàusules abusives
dels bancs. La Diputació de Barce-
lona i l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia
de Barcelona (ICAB) han signat un
acord que preveu el desplaçament
d’advocats a les dependències dels
Serveis Públics de Consum de les
comarques barcelonines que, prè-
via visita concertada, atendran de
forma individualitzada les consul-
tes dels consumidors. A més, tam-
bé rebran atenció personalitzada en
relació a la justícia gratuïta si deci-
deixen acudir a la via judicial. 

“Aquest conveni reforça el ser-
vei d’atenció al ciutadà de la Dipu-
tació i se suma als ja treballats en
matèria d’atenció jurídica”, explica
la presidenta de la Diputació, Mer-
cè Conesa, que considera “impres-
cindible garantir el servei al ciuta-
dà”. “Agraïm el paper de la Dipu-
tació en la firma de l’acord, ja que
ha permès aplegar mitjans per
defensar els drets de les persones”,
diu el degà de l’ICAB, Oriol Rusca.
“La proximitat és fonamental i,
en aquest sentit, el coneixement
que té la Diputació del territori ha
estat clau”, afegeix.

A TOTA LA DEMARCACIÓ
Aquest primer conveni cobrirà 22
Serveis Públics de Consum a sis co-

marques –Alt Penedès, Anoia, Baix
Llobregat, Barcelonès, Garraf i Ma-
resme–, una àrea amb prop d’un
milió i mig de persones. Les visites
es podran concertar fins al mes de
desembre, a excepció de l’agost, i
es faran, per tant, durant prop de 90
dies hàbils fins a finals d’any. En
aquest termini s’oferirà el servei 350
hores cada mes. En aquest sentit, la
diputada de Salut Pública i Consum,

Laura Martínez, destaca que “el
ciutadà, a través del seu ajunta-
ment, rebrà una atenció acurada i
personalitzada”. “També en rela-
ció a la justícia gratuïta si decideix
acudir a la via judicial”, remarca.

L’objectiu de Diputació és es-
tendre aquest servei d’assessora-
ment personalitzat sobre clàusules
abusives als 311 municipis de la de-
marcació. Així, la corporació con-
templa la firma de convenis amb la
resta d’Il·lustres Col·legis d’Advocats,

com són els de Granollers, Manre-
sa, Mataró, Sabadell, Sant Feliu de
Llobregat, Terrassa i Vic.

SUPORT AL CONSUMIDOR
Els acords amb els col·legis d’ad-
vocats se sumen a les accions de su-
port als consumidors que la Dipu-
tació impulsa des de fa mesos per
acompanyar-los en les reclama-
cions per les clàusules abusives.

Justament per atendre les con-
sultes, enguany s’ha augmentat
fins als 2 milions d’euros el pressu-
post destinat als Serveis Públics de
Consum. També s’ha intensificat la
formació específica en clàusules
abusives als tècnics d’aquests ser-
veis –77 municipals i set comarcals–
i s’han contractat les associacions
de consumidors més representati-
ves per fer 150 xerrades i tallers
arreu del territori.

En els 224 municipis que no
disposen de Servei Públic de Con-
sum propi, els ciutadans també re-
ben atenció a través de les Unitats
Mòbils d’Informació al Consumi-
dor (UMIC). Des de principis d’any, a
més, la Diputació ofereix consells i in-
formació sobre els protocols de les
entitats bancàries, adreces de con-
tacte, l’agenda d’accions formatives
i un formulari de reclamació a través
del seu web www.diba.cat.

Contra les clàusules abusives
» La Diputació de Barcelona i l’ICAB signen un conveni per assessorar de forma gratuïta els afectats

» L’acord s’estendrà a tota la demarcació i preveu el desplaçament d’advocats als municipis

4Connectar la ciutadania amb la
cohesió social, com a pilar bàsic de
l’estat del benestar, és un dels ob-
jectius estratègics del Pla de Man-
dat 2016-2019 de la Diputació de
Barcelona. 

A banda del suport que ja
presta als consumidors, la corpo-
ració impulsa en aquesta línia un
Pla de Xoc contra la Pobresa, que
vol donar resposta a l’empobri-
ment progressiu i al correspo-

nent increment del risc d’exclusió
social a la demarcació.

Com a accions concretes,
aquest Pla de Xoc contra la Po-
bresa inclou el programa de Fo-
ment de l’Ocupació, el Servei
d’Intermediació de Deutes de
l’Habitatge, el programa d’Audi-
tories i Intervenció en habitatges
en situació de pobresa energèti-
ca i el programa Targeta Moneder
amb impacte social.

Ciutadania i cohesió social

Conesa: “El conveni

reforça el servei 

d’atenció ciutadà 

de la Diputació”

Serveis

@diba

Els advocats assessoraran en les reclamacions sobre clàusules abusives dels bancs a petició dels consumidors. Fotos: iSotck i Arxiu
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L’afluència als centres
comercials disminueix

TENDÈNCIA4Les visites als
centres comercials a tot l’Estat
van caure el passat mes d’agost,
segons dades de l’Índex Nacio-
nal ShopperTrak. En concret, la
disminució ha estat del 0,3%
respecte al mateix mes de l’any
passat, mentre que si ho com-
parem amb el juliol el descens
ha estat del 6,6%. 

D’aquesta manera, es tren-
ca la tendència positiva dels
darrers mesos pel que fa a la va-
riació anual. I és que al juliol va

créixer l’afluència a les grans su-
perfícies, en concret un 1,5%
respecte de l’any passat, mentre
que el percentatge respecte del
juny va ser un 2,4% positiu. 

Tot i així, els primers mesos
de l’any van registrar creixe-
ments significatius i, tenint en
compte aquestes dades, l’a-
fluència als centres comercials
de l’Estat des de principis d’any
ha augmentat un 1,8% respecte
de l’any passat, malgrat el des-
cens de principis de l’estiu.

CERDANYOLA4L’Ajuntament
de Cerdanyola ha posat en mar-
xa els treballs per reformar el
Mercat de Serraparera. Aques-
ta actuació s’emmarca en el Pla
d’Inversions confeccionat pel
govern municipal, en el qual
destaca “l’aposta per la millora
dels equipaments ja existents,
especialment els esportius i els
mercats”, segons va dir l’alcal-
de, Carles Escolà. De fet, en
aquest pla també estan incloses
les obres que s’estan fent al pa-
velló de Can Xarau de manera
paral·lela.

Les actuacions al Mercat de
Serraperera se centren en la im-
permeabilització del terra de la
zona del peix. L'objectiu és evi-
tar que l'aigua que s'empra per
netejar el peix es pugui filtrar i
afecti l'estructura de l'edifici.
L'empresa concessionària de l'o-
bra hi treballa des de l’agost, de
perquè no afectés el ritme nor-
mal del mercat.

El fet que durant l’agost
moltes parades estaven de va-
cances ha col·laborat per avan-

çar en les obres de millora, tot
i que es va estudiar com seguir
amb les obres sense perjudicar
el dia a dia del mercat després
de la tornada a la normalitat. 

L'obra que es du a terme és
una primera actuació necessà-
ria per després afrontar altres
treballs al soterrani del Mercat
de Serraperera. També hi ha

previst en properes actuacions
la reforma i millora de les cam-
bres frigorífiques.

Pel que fa a les obres al pa-
velló de Can Xarau, l’objectiu és
substituir la coberta de l’edifi-
ci i adequar de manera parcial
el soterrani perquè funcioni
com a seu d’entitats i per con-
dicionar el bar-cafeteria.

L’alcalde visitant les obres a principis de mes. Foto: Ajuntament

Cerdanyola comença la reforma
del Mercat de Serraperera

Cerdanyola | Premi a L’Aranya a la Setmana del Llibre en Català
La llibreria cerdanyolenca L’Aranya ha guanyat el primer concurs d’aparadors de la Setmana
del Llibre en Català, que ha tingut lloc a Barcelona del 8 al 17 de setembre. El jurat ha desta-

cat tant l’originalitat com la creativitat de l’aparador, la cura en els detalls, la composició i
l’enquadrament. El lliurament del premi va tenir lloc dijous dia 14 a la mateixa Setmana.
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Vicente i Puigdueta guanyen
la cinquena Sansi de Bellaterra
CERDANYOLA4Jesús Vicente i
Mercè Puigdueta van ser els més
ràpids. Els dos atletes van guan-
yar la cinquena edició de la San-
si de Bellaterra, que es va celebrar
el passat Onze de Setembre, i
que va reunir uns 570 atletes.

Vicente, un dels atletes del
club organitzador, va completar
els 10 quilòmetres del recorregut
en 36 minuts i 51 segons. David
Guiamet i Ramon Camps van

completar el podi en la categoria
masculina. Per la seva banda,
Puigdueta, del CN Caldes, va
aturar el cronòmetre en 43 mi-
nuts i 36 segons. Anna Riera i
Nuria Ramos la van acompanyar
als calaixos del podi.

Pel que fa a la cursa curta,
de 5 quilòmetres, Juanma Ál-
varez i Inna Lebedieva, de La-
Sansi, van ser els més ràpids
durant el matí de la Diada.  

CB Cerdanyola i UE Barberà, 
a punt per a l’inici de l’EBA

VALLÈS OCCIDENTAL4El derbi
del pròxim diumenge 17 a Can Se-
rra entre la UE Barberà i el CB
Cerdanyola (corresponent a la
tercera jornada de la Lliga Cata-
lana EBA) servirà per escalfar
motors de cara a l’inici de la lliga
EBA, previst per al cap de set-
mana del 23 i el 24 de setembre.

I és que els dos equips de la co-
marca han quedat enquadrats
en diferents grups de la competi-
ció. Els barberencs formen part

del grup C-A i debutaran a la da-
rrera categoria del bàsquet esta-
tal el pròxim diumenge 24 a Ta-
rragona. El debut a Can Serra serà
l’1 d’octubre, quan rebran la visi-
ta del CB Quart.

Per la seva banda, el Cerdan-
yola encetarà el seu camí al grup
C-B rebent El Olivar el pròxim
diumenge 24 al PEM Guiera,
mentre que el primer desplaça-
ment serà el dissabte 30 al Plana
Lledó del CB Mollet.

CERDANYOLA4Els esportistes
cerdanyolencs Àlex Dot, Belén
Hidalgo, Jordi Tel i Dani Dot han
fet història. Els quatre van for-
mar part d’una expedició que va
travessar l’Estret de Gibraltar ne-
dant, una fita que ja havien dut
a terme altres esportistes de la
comarca com David Meca, i que
van aconseguir completar el pas-
sat 29 d’agost.

Els atletes del Club de Tria-
tló i Atletisme de Cerdanyola van
rebre llum verda per part de
Capitania Marítima (van haver
d’esperar diversos dies, per cul-
pa de les condicions del vent i de
la mar) i van poder sortir des del
port de Tarifa cap a Punta Cires,
un dels punts habituals d’arri-
bada per als esportistes que
afronten aquests reptes.

Els Dot, Tel i Hidalgo van tri-
gar 4 hores i 42 minuts en com-
pletar la travessia dels gairebé 15
quilòmetres i mig que separen
les costes espanyoles de la loca-
litat marroquina. El corrent la-
teral de vent que va bufar durant
tota el recorregut va causar que

els quatre esportistes haguessin
de variar sensiblement la seva
ruta (que va acabar sent de gai-
rebé 21 quilòmetres) i d’invertir
més estona en la seva activitat
del que sol ser habitual.

VICTÒRIA DEL CAiT A VILANOVA
La gesta que van aconseguir els
quatre esportistes del club, però,
no ha estat l’únic bon resultat per

al CAiT durant les darreres set-
manes. El passat diumenge 11,
en el marc dels actes de la Dia-
da, a Vilanova i la Geltrú es va ce-
lebrar la cinquena edició de la
Milla Catalana.

Eric Guzmán va acabar segon
dels Nyerros mitjans (5 minuts i
28 segons), mentre que Sergio
Guzmán va guanyar la prova Al-
mogàvers (5 minuts i 40 segons).

Els esportistes, eufòrics després de completar la travessia. Foto: ACNEG

Quatre cerdanyolencs
travessen l’Estret nedant

Barberà | En marxa les obres del camp de la Romànica
A finals de juliol van començar les obres per replantar la gespa artificial del camp de
futbol de l’FC La Románica. L’Ajuntament canviarà la superfície i també construirà
una petita graderia, la instal·lació per al rec i renovarà l’equipament. Mentre durin

els treballs, l’equip jugarà els seus partits com a local al camp de l’FC Sant Cugat.

DILLUNS 18 DE SETEMBRE
20:00 El Club de lectura literATURA'T poètic farà
una sessió centrada en el llibre La veu pro-
vençal, de l’escriptor Frederic Mistral. / Llibreria
Éfora.

DIMARTS 19 DE SETEMBRE
11:30 El tercer dimarts d’aquest mes, l’Espai Gran
Centre ha preparat un matí anomenat Que soni
la música, un espai de música i cançons. / Es-
pai Gran Centre.

DIMECRES 20 DE SETEMBRE
17:30 Una tarda per llepar-se els dits. Els pro-
fessionals de Ca n’Amiguet faran un taller de
cuina per ensenyar a preparar tiramisú. Cal
inscripció prèvia. / Espai Ca n’Amiguet.

DIMECRES 20 DE SETEMBRE
19:00 Ripollet ret homenatge a Víctor Jara, en
el 44è aniversari del seu assassinat per part
de militars afins a Augusto Pinochet. L'acte
comptarà amb l'escriptor Juan Pablo Su-
therland. / Biblioteca Municipal.

DIVENDRES 22 DE SETEMBRE
20:00 El pròxim dia 22 se celebrarà la 34a edi-
ció de les Nits de música, que en aquesta oca-
sió recordaran el cinema musical nord-ame-
ricà de l’any 1962. / Centre Cultural.

DIJOUS 21 DE SETEMBRE
SANT QUIRZE El pròxim dia 21 arrencaran les
classes de conversa en anglès per a usuaris
que tinguin un nivell intermig (11:00). / Sala
d’actes de l’Ajuntament.

DISSABTE 30 DE SETEMBRE
SANT CUGAT La companyia Tian Cusidó ha
preparat la seva versió particular del conte dels
Tres porquets (18:00). / Associació Can Ninot,
companyia. Tian Cusidó Ibèria.

DIUMENGE 1 D’OCTUBRE
BARBERÀ Partit de bàsquet corresponent a la
segona jornada del grup C-A de la lliga EBA
entre la UE Barberà i el CB Quart (18:00). / Po-
liesportiu Can Serra.

CERDANYOLA COMARCA ESPORTSRIPOLLETBARBERÀ

SANT QUIRZE El darrer dijous del
mes, es projectarà Estiu 1993, de Car-
la Simón, en el marc de la Mostra In-
ternacional de films de dones. / Bi-
blioteca Municipal.

Sant Quirze podrà gaudir
de la pel·lícula ‘Estiu 1993’
Dijous 28 de setembre a les 19:30

El drama Dreamer, dirigit per John Ga-
tins, serà el títol protagonista de la prò-
xima sessió del cinefòrum. Està pro-
tagonitzada per Kurt Russell i Dakota
Fanning. / Espai Gran Ca n'Amiguet.

‘Dreamer’, protagonista
en el pròxim Cinefòrum

Dilluns 18 de setembre a les 17:30

Un Cerdanyola en hores
baixes rep el Santfeliuenc

Diumenge 24 de setembre a les 12:00

Un món de papallones serà el nom de
la pròxima sessió de la Jugatecam-
biental que se celebrarà a la ciutat. /
Parc del Turonet.

La ciutat es prepara per gaudir
amb la Jugatecambiental

Diumenge 24 de setembre a les 11:30

CERDANYOLA Partit de futbol de la se-
tena jornada de Tercera divisió entre
el Cerdanyola FC i el Santfeliuenc FC.
/ Municipal de les Fontetes.
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